Please Circulate 

Call for Papers 

New Approaches to Urban Health and Mortality during the Health Transition, Sevilla, Spain, 14-17 December 2011. 
Organized by the IUSSP Scientific Panel on Historical Demography, with the support of the Institute of Statistics of Andalucía and the Center for Humanities and Social Sciences of the Spanish National Research Council (CSIC). 

Deadline for submissions: 1 May 2011 

New longitudinal data sets have been recently collected in different countries across the world by several research teams. Some are even trying to link longitudinal historical databases with contemporary data, to analyse phenomena such as the intergenerational inheritance of certain demographic behaviours.This data offers new perspectives on the understanding of health and mortality transitions. The urban environment is the most difficult to study because the sources are particularly massive, individuals and families highly mobile, and confounding effects, for example the confusion between places and classes, are especially frequent. 

However, during transitional periods, cities become the cradle and grave of the majority of the population. Urban populations are the most exposed to old and new diseases, which often exact a terrible cost as part of the entrance to modernity—the so-called “paradox of growth”. But urban populations also benefit from inherited institutions that have to be adapted to face terrible challenges, making cities the source of a new, more positive, modernization. Previous studies have essentially concentrated on the negative health aspects of urbanization, completely ignoring positive aspects such as better access to social services and medical resources. These studies adopted a static approach, failing to consider the processes of urban transformation. 

This seminar seeks contributions from researchers using individual micro-level longitudinal data to shed light on the range of urban population mortality experiences and health related behaviours. Issues the seminar plans to address include: Which are the individual and family trajectories leading to survival or death? What are the interactions between those trajectories and institutional activities and policies? How do these interactions explain the transition from urban over-mortality to urban under-mortality? 

A full announcement for this seminar is available at: http://www.iussp.org/Activities/hisdem/call11.php 

The IUSSP Scientific Panel on Historical Demography invites researchers in the field to submit online by 1 May 2011 a 300-word abstract with a provisional title.To submit an abstract and fill out the online submission form, please click here: online submission form. 

Submission should be made by the author who will attend the seminar. 

The working language at the seminar will be English. The abstract and final paper should therefore be submitted and presented in English. 

Applicants will be notified whether their paper has been accepted by 1 June 2011.
The completed paper must be uploaded on the IUSSP website by 20 November 2011. 

For additional information, please contact one of the following Panel members: 
Diego Ramiro Fariñas (diego.ramiro@cchs.csic.es)
Lucia Pozzi (lpozzi@uniss.it)
Michel Oris (Michel.Oris@unige.ch) 



Veuillez faire circuler 

Appel à communications 
Séminaire de l’UIESP sur les « Nouvelles approches de lasanté et de la mortalité en milieu urbainau cours de la transition sanitaire », Séville, Espagne, 14-17 décembre 2011. 

Organisé par le Comité scientifique de l'UIESP sur la démographie historique, avec le soutien financier de l’Institut de Statistiques d’Andalousie et du Centre de sciences humaines et sociales du Conseil supérieur espagnol de recherche scientifique. 
 Date limite de soumission des résumés : 1er mai 2011. 
De nouvelles bases de données longitudinales ont été récemment collectées par plusieurs équipes de recherche dans différents pays à travers le monde. Certaines vont jusqu’à tenter de lier les bases de données historiques longitudinalesavec des données contemporaines, afin d’analyser des phénomènes tels que la transmission intergénérationnelle de comportements démographiques. Ces données offrent de nouvelles perspectives sur la compréhension des transitions de santé et de mortalité. L'environnement urbain est le plus difficile à étudier car les sources sont particulièrement massives, les individus et les familles très mobiles, et les effets de confusion, par exe mple ceux entre places et classes, sont particulièrement fréquents. 

Toutefois,durant les périodes de transition, les villes deviennent berceau et tombeau de la majorité. Les populations urbaines sont les plus exposées aux maladies anciennes et nouvellesqui, souvent, impliquent un coût terrible en contrepartie de l’entrée dans la modernité – phénomène que l’on appelle le « paradoxe de la croissance ». Mais les populations urbaines bénéficient également d'institutions héritées qui doivent être adaptées pour faire face à ces terribles défis, faisant des villes lasource d'une modernisation nouvelle et plus positive. Les études antérieures se sont concentrées essentiellement sur les aspects sanitaires négatifs de l'urbanisation, en négligeant les aspects positifs tels que l'amélioration de l'accès aux services sociaux et aux ressources médicales.Cesétudesont tendu à privilégier uneapproche statique,sans tenir comptedesprocessusde transformation urbaine. 

Ce séminairecherche à présenter des contributions de chercheurs utilisant des données longitudinales individuelles afin de mettre en lumière toute la gamme d’expériencesde mortalité et de comportementsliés à la santé au sein de la population urbaine. Les questions auxquelles le séminaire se propose de répondre sont : Quelles sont les trajectoires individuelles et familiales qui mènent à la survie ou à la mort ? Quelles sont les interactions entre ces trajectoires et les actions politiques et institutionnelles ? Comment ces interactions expliquent-elles la transition d’une sur-mortalité urbaine vers une sous-mortalité urbaine ? 

Une description complète de ce séminaire est accessible à l’adresse suivante : http://www.iussp.org/Activities/hisdem/call11.php 

Le Comité scientifique de l'UIESP sur la démographie historique invite les chercheurs intéressés à soumettre en ligne avant le 1er mai 2011, un résumé de 300 mots avec un titre provisoire. Pour soumettre le résumé et remplir le formulaire de soumission en ligne, veuillez cliquer ici: Formulaire de soumission en ligne. 
Les soumissions doivent être effectuées par l’auteur qui compte participer au séminaire. 

La langue de travail du séminaire sera l’anglais. Les résumés et les communications complètes devront être soumis puis présentés en anglais. 
Les candidats seront informés de l’acceptation de leur proposition avant le 1er juin 2011. 
Les participants devront soumettre leur communication complète avant le 20 novembre 2011. 
Pour plus d’information, veuillez contacter : 
Diego Ramiro Fariñas (diego.ramiro@cchs.csic.es)
Lucia Pozzi (lpozzi@uniss.it)
Michel Oris (Michel.Oris@unige.ch) 
